
Gospodarske stvari. 
Občni zbor družbe kmetijske Kranjske 

21. novembra t. 1. 

Predsedoval je zboru, v katerega je prišlo 39 udov, 
družbe prvosednik baron Karol W u r z b a c h , c. k. de
želno vlado je zastopal pl. F l a d u n g , tudi deželni 
glavar vitez dr. K a l t e n e g g e r se je udeležil zbo
rovanja. 

Po pozdravu došlih udov z nemško in slovensko 
besedo imenuje p r e d s e d n i k gospode, ki so v dokaz 
prijateljske zveze od v n a n j i h k m e t i j s k i h d r u ž e b 
bili poslani kot njih z a s t o p n i k i v zbor. 

Dr. B l e i w e i s na kratko razloži zboru v tisku 
podano p o r o č i l o , V katerem centralni odbor našteva, 
kaj je delal in storil preteklo leto. Na vprašanje pred
sednikovo: ali želi kdo govoriti o tem poročilu, se oglasi 
dr. Po k lu kar ter k oni točki, ki govori o z lož bi 
(komasaciji) zemljišč, dodaja nasvet, naj bi centralni 
odbor po primerni poti skrbel za to , da se kmetijsko 
ljudstvo p o d u č i o t e j v a ž n i in č i s t o n o v i v r e d b i 
z e m l j i š č , ki jo vlada po vsem cesarstvu upeljati na
merava. — Deželni glavar vitez K a l t e n e g g e r pod
pira ta predlog, pa misli, da pravi čas poduka nastopi 
tak r a t, kedar je načrtana postava že prestala razpravo 
v državnem zboru. — Podružnice Novomeške podpred
sednik O g u l i n misli, da nameravani poduk moral bi 
tudi obsegati pojasnilo o tem, odkod se bo dobil de
n a r n i z a k l a d za poravnanje dotičnih stroškov. Župnik 
Š u l a r povdarja potrebo, da se , kedar bi se zložba 
zemljišč pričela, postava d&, po kateri bo zabranjeno 
neprenehano r a z k o s a v a n j e z e m l j i š č , katerega na 
škodo kmetijstvu pri nas na Kranjskem ni konca ne 
kraja. D e ž e l n i g l a v a r dodaja, da to se bo pri z l o 
ž e n i h zemljiščih vsakako zgodilo, pri n e z l o ž e n i h 
pa bi se taka prepoved ne dala opravičiti. — Pri gla
sovanji se sprejme dr. P o k l u k a r j e v in dr. K a l t e n 
e g g e r ) ev predlog. — 

Predsednik baron W u r z b a c h v dalji razpravi od-
borovega poročila stavi predlog: naj se centralni odbor 
obrne s prošnjo do c. k. deželne viade, da se zdaj, ko 
se n o v e zemljiške (gruntne) bukve vpeljujejo, posest
nikom v roke dado njim neznane n o v e k a t a s t e r s k e 
m a p e , da vsak kmetovalce ve, pri čem da je. — Zbor 
soglasno sprejme predsednikov predlog. — Konečno 
bere p r e d s e d n i k iz odborovega poročila, da po pre
teku 27 let je bilo na poslopjih p o d k o v a k e in ž i v i -

n o z d r a v n i š k e šole velikih poprav treba, ki jih od
bor ni mogel dalje odlašati, zato je zbor naprošen, naj 
o d o b r i stroške za te poprave. — Zbor pritrdi. 

Družbe odbornik in blagajnik B r u s objavi tudi v 
tisku predloženi družbeni r a č u n za leto 1876., ki kaže 
d o h o d k o v 9017 gld. 54 kr., s t r o š k o v pa 7994 gid. 
79 kr., tedaj blagajničnega o s t a n k a 1022 gld. 74 kr. 
P r e m o ž e n j e družbino je konec 1876. leta zneslo 
35.302 gold. 14% kr. — Računski sklep je bil odobren 
in revizorjem družbinega računa: c. k. vladnemu svet
niku gosp. P a l l e r j u , dež. odborniku gosp. M u r n i k u 
in odborniku družbenemu gosp. S o u v a n u zahvala iz
rečena za njihov trud. 

Pri p r o r a č u n u za leto 1878. se je izpletla ob
širna razprava. Dr. A h a c i č želi pojasnila, kako je 
to , da d o h o d k i družbenega vrta so proračunani na 
60 gold., s t r o š k i pa na 301 gold. 40 kr., in v ru
briki 7. so s t r o š k i za podkovsko in živinozdravnisko 
šolo prevdarjeni na 633 gold. — Tega razgovora so se 
udeležili gospodje S c h o l l m a v r , B r u s , dr. J. B l e i -
w e i s , dr. P o k l u k a r , vitez dr. K a l t e n e g g e r , pred
sednik baron W u r z b a c h in O g u l i n. Vprašanje dr, 
A h a č i č a je razjasnil blagajnik B r u s , rekši, da tistih 
60 gold., ki so v proračunu družbenega vrta za leto 
1878. postavljeni, utegne p r e s e ž e k s t r o š k o v za to 
leto biti, ki pa o s t a j a zmirom le v računu a d m i n i 
s t r a t o r j a družbenega vrta, v s t r o š k i h z 301 gold. 
40 kr. pa tičijo zemljiški in hišni davek z dokladami, 
plača za dimnikarja, hišni popravki in pa administra
torjev honorar, ki se plačujejo iz d r u ž b i ne blagaj-
nice. S c h o l l m a v r želi, da bi se stroški za p o d k o v 
s k o in ž i v i n o z d r a v n i s k o š o l o in pa stroški za 
d r u ž b i n i v r t v računu strogo ločili in račun in pro
račun se jasno razložil. Isto želi tudi dr. B l e i w e i s . 
Dr. P o k l u k a r misli, da računarstvo je sicer povsod 
tako osnovano, da v tem znanstvu ne podučeni ne raz
umejo lahko strokovnjaških računov, vendar bilo bi 
treba nekak formular osnovati, po katerem naj bi bla
gajnik izdeloval račune. Blagajnik B r u s odgovarja, 
da tiskani r a č u n , ki ga ima si. zbor v rokah, obsega 
le s k u p n e številke, ne pa na d r o b n o izkazano, ka
tere vsak ud, komur je za to mar, vsak dan lahko v 
pisarnici družbini razvidi. Vitez dr. K a l t e n e g g e r se 
sklada z dr. P o k l u k a r j e v i m mnenjem, ker tudi 
njemu ni račun jasen, in nasvetuje, naj bi centralni 
odbor prevdarjal, kako bi se dalo morebiti bolje gospo
darstvo z družbinim premoženjem vpeljati. — O g u i i a 
priporoča tako imenovano „rubrikenschema", kakor je 
navadno pri državnih računih. — Predsednik baron 



W u r z b a c h obljubi, da se bo zgodilo, česar občni 
zbor želi, in dodaja žeijo, da bi se na družbinem vrtu 
v e č poskušinj, kakor dozdaj, delalo, in če tudi ni na
men tega posestva, ki je 20.000 goldinarjev vredno, 
da bi denarnega dobička veliko donasalo, naj bi bilo 
vsaj na korist kmetijstvu sploh. — S c h o i l m a v r 
misli, da se z družbinim posestvom vendar ne more 
tako gospodariti kakor s kmečko zemljo; take družbine 
naprave so povsod s stroški združene; če si. zbor hoče, 

t da družbini vrt izpolnuje svoj namen, naj doplačajo 
dežela in udje družbe. Kakor rečeno , naj se stroški 
š o l e in vr ta ločijo, da se bode vedelo, koliko šola, 
koliko vrt stroškov prizadene. Zato nasvetujem, naj 
se centralni odbor p o m n o ž i z izvedenci o preiskavi: 
kaj v poslopjih pripada š o l s t v u , kaj pa v r t n e m u 
o s k r b s t v u . — Vitez dr. K a l t e n e g g e r odgovarja 
S c h o l l m a v r j u, da ni res, da bi dežela nobene pod
pore ne dajala družbi. — Dr. B l e i w e i s ne more pri
trditi S c h o l l m a v r j e v e m u nasvetu, da bi se še le 
zdaj določevalo, kaj o poslopjih je š o l s k e g a , kaj pa 
v r t n e g a , ker to je že davno določeno po jasnih 
sklepih občnega zbora družbe kmetijske leta 1844. in 
pa 1849., in na podlagi teh sklepov je c. kr. minister-
stvo notranjih naprav dovolilo iz odpravljenih govejih 
premij podporo za zidanje šole in c. kr. ministerstvo 
nauka potrdilo šolski program. Oskrbstvo vrta, ki ob
sega 4 orale, ima zemlje dovolj za skušnje kmetijske, 
da drug druzemu ni na poti. — Predsednik bar. Wurz-
bach konečno iz vseh teh razprav stavi predlog: Cen
tralnemu odboru se nalaga, razmere družbinega pose
stva na Poljanah prevdarjati in — s polnim varstvom 
pravic, ki ima podkovska in živinozdravniška šola do 
poslopij — prihodnjemu občnemu zboru poročati, kako 
naj bi se z družbinim vrtom gospodarilo, da k m e t i j 
s t v u kolikor največ mogoče, donaša koristi. 

Ta predlog je bil sprejet. (Dal. prih.) 
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Občni zbor družbe kmetijske Kranjske 
21. novembra t. 1. 

(Dalje.) 
V 3. točki (nasveti podružnic ali posamnih družbeni

kov) je podpredsednik Novomeške podružnice O g u l i n 

stavil več predlogov. Predlog, da bi za r a z s t a v e 
Novomeškega, Krškega in Metliškega okraja družba dala 
s r e b e r n i h in b r o n č e n i h svetinj, ni bil sprejet, ker 
družba nima svetinj, pa tudi denarja ne, da bi jih mogla 
kovat dati; lično izdelane p o h v a l n e d i p l o m e pa bo 
rada dala. 

Predsednik baron W u r z b a c h to priliko porabi in 
predlaga, naj zbor gosp. Ogul i nu ga njegovo neutrud-
ljivo delovanje v korist kmetijstva sploh in za njegov 
veliki trud o Novomeški razstavi goved oktobra meseca 
z a h v a l o izreče. Zbor temu predlogu enoglasno pritrdi. 

Dalje predlaga g, O g u l i n , naj bi centralni odbor 
skrbel za nabiro denarnih pripomočkov, da bodo v 
v i n s k i r a z s t a v i , ki bo leta 1879. na D u n a j i , 
K r a n j s k a v ina častno zastopana. — Predsednik ob
ljubi, da centralni odbor ne bode prezrl tega nasveta. — 
Razprave o predlogu za napravo p o s k u š a l n e g a vin
s k e g a vrta na D o l e n s k e m , o katerem je po pred
logu O g u l i n o v e m bila obravnava v lanskem družbi-
nem zboru in pa letos v deželnem zboru, so se udele
žili d e ž e l n i g l a v a r , dr. P o k l u k a r in zbora pred
sednik . Vsi govori so povdarjali, da deželni zaklad 
ne premore n a k u p a tacega posestva in stroškov za 
vzdržavanje njegovo, k večemu bi se moglo iz dežel
nega denarja nekoliko p o d p o r e dati, ko bi se v na
jem vzel kak nograd; sklep o tem pa pristaja dežel
nemu zboru. — Dalje nasvetuje O g u l i n , naj bi družba 
delala na to, da ž i v i n s k e r a z s t a v e , kakoršna je 
bila uni mesec v Novomestu, bi trajale po 2 ali 3 d n i , 
ker samo v enem dnevu se ogled živine in premiranje 
ne da pravilno izvršiti, — da pa bi se za krmo živine po 
2 ali 3 dni potrebni stroški iz državne subvencije po
krili. — G. S c h o l l m a y r podpira ta predlog, rekši, 
da glavni namen tacih razstav je to, da l j u d s t v o ogleda 
razstavljeno živino, za to pa je treba več časa. — Pro
fesor K on še k ni za ta predlog, ker lastniki živine bi 
se bali velikih stroškov, če bi morali 2 ali 3 dni svojo 
živino v tujem kraji s krmo oskrbovati; tudi se ves 
ogled d& v enem dnevu izvršiti s tem, da živina , ki 
je malo prida, brž odlazi, izbrana se pa potem lahko 
dalje časa ogleduje. Da bi naša družba mogla take 
stroške strpeti, ni misliti, in da bi se po državni pod
pori pokrili, tudi ni upati. — Dr. P o k l u k a r in dr, 
B l e i w e i s mislita, naj se O g u l i nov predlog v pre-
vdarek vzame v p o r o č i l u , ki ga ima družba predlo
žiti o normat ivu , katerega je ministerstvo kmetijstva 
družbi v pretres poslalo. — Prediog dr. Poklukarja in 
dr. Bleiweisa je bil pri glasovanji sprejet. 



Zadnji predlog gosp. O g u l i na je bil, naj zbor 
»klene prošnjo do c. kr. vlade, da se v N o v o m e s t u 
nastavi o k r a j n i ž i v i n o z d r a v n i k , ker za 7 okra
jev na Dolenskem ne zadostuje edini tak zdravnik v 
Črnomlji, ker je predaleč od vseh druzih okrajev. — 

Dr. B l e i w e i s podpira ta predlog, pa izreka željo, naj 
bi Dolenci tudi na to skrb obračali, da bi iz njih okra
jev več učencev v podkovsko in živinozdravniško šolo 
v Ljubljani dohajalo, da bi potem Dolenska stran imela 
dobro izučenih kovačev, pa tudi živinozdravniskih po
močnikov v sili. Župnik Š u l e r željo izreka, da, ka
kor pri človeških kužnih boleznih naj bi se tudi pri 
živinskih dotični stroški iz državne blagajniee povra-
čali, gosp. Ogulinov predlog pa ne bi veljal samo za 
Dolensko , temuč za vso Kranjsko. — Deželni glavar 
vitez K a l t e n e g g e r misli, da bo c. k. vlada prošnjo 
za povračilo stroškov pri živinskih kugah za opravičeno 
pripoznala. — Dr. B l e i w e i s stavi predlog, naj zbor 
ukrene peticijo do d e ž e l n e g a z b o r a , da bi 4 šti
p e n d i j e po 50 gold. osnoval za uboge učence Ljub
ljanske podkovske in živinozdravniške šole. — Dr. Po-
k l u k a r podpira ta predlog , za katerega se vslišanja 
temveč nadja, ker je v nekaterih primerljejih že deželni 
zbor tako podporo učencem dovolil. — Gosp. Leopold 
De k l e v a toplo podpira ta predlog z ozirom na No
t r a n j s k o stran, ki je tako revna o živinozdravnikih, 
da se mojstrov-skaz nima. Ne manjka se — pravi — 
pri nas mladenčev, ki bi radi v Ljubljano v šolo sli, 
pa nimajo denarja, da bi se vzdržavali za čas učenja. 
On predlaga prošnjo za 6 štipendij. Ko je prof. Kon-
š e k še za to govoril, naj bi se štipendije iz Kranj
skega deželnega zaklada dajale le Krajijskim učencem, 
so bili predlogi gospodov O g u l i na, S u l e r j a in De
k le ve po glasovanji sprejeti. 

Konečno predlaga g. O g u l i n še, naj bi zbor g. 
Jan. E n g e l t h a l e r j a , velikega posestnika v Sreber-
nicah , in pa gosp. Jak. Mehora , posestnika v Novo 
mestu, odlikoval za mnogostranske zasluge za napredek 
kmetijstva s č a s t n o d ip lomo. Zbor pritrdi predlogu. 

Dr. B l e i w e i s bere potem poročilo podružnice 
V i p a v s k e , obsegajoče 3 točke. Na vprašanje po
družnice : kaj se je zgodilo s sklepom lanskega zbora o 
imenovanji g o z d n e g a k o m i s a r j a za P o s t o j n s k i 
o k r a j , je kazal dr. Bleiweis na poročilo centralnega 
odbora, ki je tiskano ležalo na mizi gospodov družbe
nikov in katero poroča, da družba kmetijska ni imela 
prilike zagovarjati po podružnici Vipavski zaželene na
prave zato, ker ta stvar ni prišla, kakor je obljubljeno 
bilo, v obravnavo deželnemu zboru. — V 2. točki po
družničnega poročila se oglasi c. kr. gozdni svetnik 
S a l c e r takole: Želja podružnice Vipavske za nastavo 
g o z d n e g a k o m i s a r i j a t a za okraj Postojnski, ki 
bi jo deželna vlada gotovo toplo zagovarjala, težko da 
se bo izpolnila, kajti ravno sedaj se predeluje gozdna 
postava, ki pride v razpravo državnemu zboru. P r e d 
izvršitvijo nove postave pa ni misliti, da bi vlada do
volila nov ih gozdarskih služeb. — Na to pojasnilo ni 
bil sprejet podružničin predlog. Enoglasno pa je zbor 
pritrdil podružničnemu nasvetu, da se zasluge posestnika 
J. B a j c a v Višnjah za čebelorejo in učitelja A d le
si ca v Vipavi za sadjerejo priznavajo s častno di
plomo. (Dal. prih.) 
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Gospodarske stvari. 
Občni zbor družbe kmetijske Kranjske 

21. novembra t. 1. 
(Dalje.) 

Med n a s v e t i p o s a m e s n i h u d o v poprime pred
sednik baron W u r z b a c h besedo in stavi 2 nasveta. 

Prvi je bil, naj ae gospodje predstojniki družbenih 
podružnic, častita duhovščina in pa si. deželni odbor 
naprosijo, da ljudstvo po primerni poti podučijo o silni 
potrebi, da vsak gospodar p o h i š t v o s v o j e z ava 
r u j e š k o d e o g n j a . Požarov je čedalje več v deželi 
in nekateri so res grozni, al navadno je le cel6 m a l o 
zavarovanih. Asekurančne tarife niso visoke, za maj
hen denar se tedaj gospodar more škode obvarovati in 
v stan priti, da si kmalu pogorišče pozida. Res je , da 
o velikih požarih pride d e ž e l n i o d b o r pogorelcem 
na pomoč, al oni tisoči goldinarjev so le denar po 
d a v k i h nabran, zato davkeplačevalci niso kaj veseli, 
da se z njihovimi denarji podpira nečimurnost gospo
darjev , ki ne zavarujejo svojih poslopij. — Naj bi ta 
po vse opravičeni glas ne ostal glas upijočega v pu
ščavi ! 

Drugi nasvet gospoda predsednika barona W u r z -
b a c h a je zadeval v e l i k a b r e m e n a d a v k o v , ki 
tarejo kmetijstvo , da zemljišče za zemljiščem gre na 
kant. Nekdaj , to j e , predno so prišli tako imenovani 
„novi časi" — je rekel predsednik — je kmetovalec 
odrajtoval le en davek, ki ga je pod imenom ,,fronkov" 
nesel v davkarijo. Takrat so bile gruntne eksekucije 
zavoljo zaostalih davkov le redka prikazen. Tudi dan
danes se ne pritožujejo kmetovalci toliko zoper ^fronke" 
(cesarski davek), kakor zoper one p r i k l a d e na cesar
ske davke, katerih je brez konca in kraja in vsake 
sorte. Z d v e m a d a v k o v s k i m a b u k v i c a m a hotel 
je dokazati resnico, da posebno p r i k l a d e in pa še 
druge davščine, ki jih včasih tirjajo županstva, nakla 
dajo kmetovalcem najhuja bremena. Pred seboj imam 
davkovske bukvice s štev. 154 od majhnega posestva v 
davkovski srenji M o r a v s k i okraja L i t i j s k e g a . In 
k a k 6 so v teh bukvieah davki za leto 1877. vpisani? 
Takole : c e s a r s k i z e m l j i š k i d a v e k 47 gold. 60Y2 
kra je , h i š n i r a z r e d n i d a v e k 8 gold. 40 kr., sku
paj 56 gold. Y2 kr.; — p r i k l a d e pa so predpisane 
tako-le: a) priklada na zemljiški davek 11 gold. 9172 
kraje, b) priklada na hišni davek 6 gl. 30 kr., c) skupne 

priklade 40 gl, 88% kr. , d) soseskina priklada 16 gld. 
21 kr., za šolo 27 gold. 64 kr., — s k u p n i z n e s e k 
priklati 102 gold. 95 kr. Po takem p r i k l a d e zna
šajo blizo d v a k r a t v e č kot cesarski davek. — Naj 
pokažem še druge davkovske bukvice št. 67 od majhne 
grajščinice v L i t i j s k e m davkovskem okraji. T u j e 
za leto 1877. po istih razdelkih , kakor pri gori nave
denem posestvu, c e s a r s k i d a v e k zemljiški in hišni 
predpisan s 191 gold. 4 !/2 kr. , — 5 p r ik l ad pa znaša 
^53 gold. 82 kra je . — To so pae velikanske šte
vilke, ki kažejo, koliko bremena nosijo zemljišča naj
več po p r i k l a d a h ! Ce se ne bo kmalu za to skr
belo, da se deželne priklade, soseskine priklade, pri
klade za šolstvo in še druge priklade znižajo na atrp-
ljivo mero, morajo zemljiška posestva kmalu na kant 
priti. Zato stavim predlog: zbor naj ukrene p r o š n j o 
do visoke c. kr. vlade, naj bi v prevdarek vzela vse 
imenovane težnje, ki tarejo kmetijstvo, in kolikor more 
odvrnila tolika bremena. — Ko so deželni glavar vitez 
dr. K a l t e n e g g e r , dr. A h a č i č , baron W o l k e n s -
p e r g in O g u l i n o tej zadevi govorili, je bil predlog 
gosp. p r e d s e d n i k a enoglasno sprejet. 

(Konec prihodnjič.) 



Občni zbor družbe kmetijske Kranjske 
21. novembra t. 1. 

(Konec.) 
Odbornik S c h o l l m a y r po skušnjah na družbe

nem vrtu poroča o n o v i fažolici „Soja fažolica" ime
novani in razdeli nekoliko tega semena , ki ima debe
lost leče. Ker je v 47. listu „Novic" gosp. Schollmavr 
na drobno popisal skušnje s Soja-fažolico, napotujemo 
bralce na oni list „Novicu. Potem je g. S c h o l l m a y r 
poročal o O s s e n k o p o v e m načinu drevesa, grmovje 
in druge rastline po mladikah izrejevati, kateremu pa 
se ne more ona hvala dati, kakor je trdil Ossenkop. 

Dr. B l e i w e i s je razložil potrebo, da se za pleme 
rabijo samo t a k i junci, ki BO po komisijski preiskavi 
dobili d o v o l j e n j e (licenco) za spuščanje. Povdarjal 
je v daijem govoru, da med našo domačo govejo živino 
imamo dobrega blagd, da pa to se mora i z b i r a t i ia 
po načelu umne živinoreje pri plemenenji ravnati, ki 



veleva: „najboljo živino pari z najboljo, in enako z 
enako/' Ce velja pri konjereji postava, da za plačo 
se smejo spuščati le taki ž e b c i , ki so za dobre ple-
menjake pripoznani in licencirani, kako da se pri re j i 
g o v e j e ž i v i n e v nemar pušča ta postava? Kazal je 
dalje, da v S v a j c i , katera slovi po sirocem svetu za-
rad izvrstne goveje živine, v N e m č i j i , v P r e d a r e i -
s k e m (Vorarlbergu) veljajo take postave in da tudi 
na Š t a j a r s k e m je deželni zbor že leta 1868. ukrenil 
postavo za povzdigo govedoreje, al ker je ta postava 
segala predaleč, žalibog še dandanes stoji le na papirji. 
Po naročilu lanskega občnega zbora je odbor dobil iz 
imenovanih dežel ondi veljavne postave, pa za najbolj 
praktično in lahko izvršljivo je spoznal P r e d a r e l s k o . 
Jaz sem jo natanko prevdaril in nekoliko predrugačeno 
izročil centralnemu odboru , ki je mojemu načrtu pri
trdil, ki je danes predložen občnemu zboru s predlo
gom: naj si. zbor o d o b r i ta načr t in ga deže l 
n e m u zboru p r e d l o ž i , da po u s t a v n i pot i za-
d o b i p o s t a v n o v e l j a v o . 

Zbor je enoglasno potrdil načrt, ki stoji na prvem 
mestu današnjih „Novicu# 

Dr. P o k l u k a r razklada potem potrebo, da do
bimo še drugo p o s t a v o , namreč postavo za razde
l i t e v s o p a š n i k o v in u r a v n a v o t a k o imenova
n i h m e n j a l n i h z e m l j i š č . On popisuje zgodovino 
te stvari, ki jo je po predlogu dr. Tomanovem začel 
razpravljati deželni zbor že leta 1866. in za katero se 
je zanimala tudi kmetijska družba, ker razdelitev so
pašnikov med posamezne lastnike bila bi velika pripo-
moč kmetijstvu za pridelovanje živinske klaje ali drugo 
koristno porabo zemljišč , ki cel6 malo dobička dona-
šajo kot sopašniki. Po številkah je dokazal, da ima 
Kranjska dežela 320.277 oralov sopašnikov. Ako bi se 
ti spremenili v travnike posameznih gospodarjev, dobila 
bi dežela gotovo več kot pol milijona novih dohodkov. 
Naposled je stavil predlog, naj občni zbor dd nalog 
centralnemu odboru, da se obrne do si. deželnega od
bora s prošnjo, naj na vso moč skuša, da se po ustavni 
poti brž ko brž deželi pridobi p o s t a v a za razdelitev 
sopašnikov in uravnavo menjalnih zemljišč. 

Gosp. D e k l e v a potrjuje potrebo take postave iz 
skušinj na Notranjskem in željo izreka, da bi dežel
nemu zboru kmalu obveljalo, pridobiti deželi to postavo. 

Gosp. S c h o l l m a v r se sklada s potrebo navedene 
postave, pa misli, da še pred njo morala bi v življenje 
stopiti postava za z l o ž b o z e m l j i š č , katere oddelek 
bila bi potem postava za razdelitev sopašnikov. 

Dr. B le ivve i s kaže, da bi morali zopet s i l n o 
d o l g o čakati živo potrebne razdelitve sopašnikov, ako 
bi čakali postave za zložbo zemljišč. Jaz si ne prila-
stujem — pravi — imena preroka, al glede* na cele 
gore zadržkov, ki jih bo imela zložba zemljišč, smem 
reči, da nobeden nas, ki smo danes v tej dvorani, ne 
bode doživel dovršene zložbe zemljišč. Razdelitev so
pašnikov pa ni taka težavna stvar. 

Vitez dr. K a l t e n e g g e r misli, da navedena po
stava ne imela bi obsegati v s e h sopašnikov, ampak le 
take, ki se dad6 predelati v polje itd. 

Dr. P o k l u k a r pritrjuje mnenju deželnega gla
varja, rekši, da za to je že skrbljeno v načrtu postave, 
iz katere so izvzeti tudi vsi planinski travniki. 

Pri glasovanji zbor soglasno sprejme predlog dr. J. 
P o k l u k a r j a . — 

Po sklenjenih teh obravnavah je gospod predsednik 
naznanil, da po pregledanih volilnih listih so za odbor
n i k e v c e n t r a l n i odbor izvoljeni gospodje: Andrej 
B r u s , Peter L a s n i k , dr. P o k l u k a r , Jan. S a l z e r , 
Josip S e u n i g , Franc S o u v a n in Franc W i t s c h e l . 

Po predlogu centralnega odbora so bili za častne ude 
družbe kmetijske izvoljeni te-le gospodje: baron Julij 
S c h r o c k i n g e r , sekcijski načelnik v c. kr. minister-
stvu kmetijstva, Karol P e v r e r in vitez dr. L o r e n z , 
oba c. k. svetnika v ministerstvu kmetijstva in pa vitez 
dr. G u t m a n s t h a l - B e n v e n u t i , grajščak na Dolen-
skem, — za dopisovalnega uda je bil izvoljen gosp. 
Gust V i c h o d i i , tajnik Hrv.-slav. družbe kmetijske. 
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